
Cukrová řepa 

 
V současné době se v květnu všude v okolí vesnice a nejen naší rozprostírají žluté lány polí  

s kvetoucí řepkou olejkou. Za našeho mládí jsme žlutá kvetoucí pole prakticky neznali. Spíše 

převládala pole s jakoby nalinkovanými zelenými řádky mladých rostlinek cukrové řepy. 

Cukrová řepa se pěstovala již od antických dob jako krmivo. Její použití na výrobu cukru, však 

bylo objeveno poměrně nedávno. Cukrovary se začaly aktivně budovat až v devatenáctém 

století. Cukrová řepa se pěstuje hlavně v tak zvaných řepařských oblastech, protože je náročná 

na půdu a právě v naší oblasti, v oblasti Hané, má cukrová řepa, zvaná též cukrovka, bohatou 

tradici. Na Hané se pěstuje již více než 150 let. Stejně dlouho existuje i cukrovarnictví - 

zpracování cukrové řepy. V našem nejbližším okolí - v Uničově- byl založen cukrovar v roce 

1850 a vyráběl se v něm cukr až do roku 1999, kdy byla práce v cukrovaru ukončena. V roce 

2004 byl areál uničovského cukrovaru srovnán se zemí. Dnes jsou na místě cukrovaru dva 

supermarkety: Tesco a Lidl.  

To však nejsou vzpomínky, o kterých chci psát, to jsou ekonomické otázky, problémy 

evropských kvót a jiné. Já vzpomínám na to, jak pracné bylo dříve pěstování a sklízení cukrové 

řepy. Dnes nemusí člověk na řepné pole prakticky ani vkročit, všechno zvládnou stroje, 

mechanizace.  

Dříve z každého semínka cukrové řepy vyrůstalo několik rostlinek a řepa se musela ručně nejen 

okopávat, ale i jednotit. Aby kořen řepy, tak zvaná bulva, obsahující cukr, vyrostla velká, 

musela růst každá rostlinka samostatně. Proto na jaře všechny ženy z dědiny i starší žáci  

a studenti, brigádníci dostali "přidělené" řádky řepy a museli je okopat a vyjednotit.  A ty řádky 

byly někdy hodně dlouhé, zdálo se, že jsou kilometrové, nekonečné. Záda často velmi bolela 

jenom při pomyšlení na délku těch řádků.  

Dnes, díky intensivní práci biologů a genetiků, bylo vyvinuto jednoklíčkové osivo. Z každého 

vysetého semene nyní vyroste jen jedna rostlinka - řepu již není třeba jednotit. Kypření půdy 

zvládnou stroje a plevel se odstraní pomocí chemie. Řepa vyroste veliká, převeliká a hlavně  

s vysokým obsahem cukru. Velké výnosy a vysoká cukernatost řepy to je také výsledek práce 

agronomů a genetiků.  

Na podzim přijedou velké složité sklizňové stroje. Uřežou a rozmělní chrást (zelenou nadzemní 

část řepy), rozmetají ho po poli, bulvy řepy vyorají a naloží na auta.  Cukrová řepa se potom 

odváží do cukrovaru, kde se z ní vyrobí bílý sladký cukr. Dnes se řepa často musí vozit hodně 

daleko. V Česku již zůstalo pouze 7 cukrovarů, dříve jich bylo 197. Proto také část řepy zůstává 

nějakou dobu ležet na hromadách u silnice a do cukrovaru se někdy odváží až v prosinci. 

Dříve se řepa i s chrástem pouze "podorala", pak přišli zemědělští pracovníci a brigádníci. Řepu 

vytřepávali, házeli na hromádky a potom se každá řepa musela znovu vzít do rukou  

a "okrajovat" - useknout chrást. Na jednu hromadu se házely bulvy - kořen řepy, na druhou 

chrást, který se tehdy používal na krmení pro dobytek.  Až potom se "okrájená" řepa nakládala 

na vlečky traktorů a ještě dříve i na koňské povozy a odvážela do cukrovaru. V Troubelicích  

se řepa většinou vozila na haldy u nádraží a teprve odtud se nákladními vlaky přepravovala  

do cukrovaru.  

Koncem října a v listopadu často bývalo opravdu chladné a nepříznivé podzimní počasí. Sklizeň 

cukrové řepy byla v takovém počasí velmi náročná.  

Celá vesnice jak na jaře tak i na podzim žila pěstováním a sklizní cukrové řepy. Dnes se o řepu 

málokdo zajímá a nikdo si ani neuvědomuje, že právě řepné pole je tou nejvýkonnější solární 



elektrárnou, která energii nejen produkuje, ale umí ji ve vytvořené biomase - v kořenech 

cukrové řepy i uchovat.  

Díky práci vědců se zvyšují výnosy cukrové řepy, zvyšuje se i obsah cukru v ní - její 

cukernatost. Od roku 2017 již neexistují ani evropské kvóty na plochy pěstování řepy a výrobu 

cukru. Tak věřím, že těch výkonných zelených "solárních elektráren" cukrové řepy bude kolem 

nás stále více. Myslím, že jsou více "naše" než žluté kvetoucí lány řepky olejky.                 

Milada HAŠKOVÁ                                                   
 


